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موسیقی فجر

جشنواره موسیقی فجر جنبه رقابتی به 
خود بگیرد و دربخشـــی از آن رقابت ها 
آرای مردمی قرار گیرد. لازم به ذکراست 
امســـال علاوه بربخش جایزه آلبوم ها، 
ترانه وموســـیقی و رسانه، بخش رقابتی 
دیگـــری در قالب گروه نـــوازی در حوزه 
موســـیقی ردیف دستگاهی افزوده شده 
و جزو مسابقه است و جایزه خوبی هم 
برای آن در نظر گرفته شـــده و مایلم در 
بخش موســـیقی پاپ هـــم این موضوع 
تســـری پیدا کند و مردم و مخاطبانی که 
بـــه کنســـرت می روند و به تماشـــای آن 
می نشـــینند، داوران این مسابقه باشند 
تا کارها به شـــکل کیفی تر ارزیابی شود.
بـــه  دیـــدگاه  ایـــن  مـــن  عقیـــده  بـــه 
خواننده ها هم انگیزه بیشتری خواهد 
داد چرا که اگراحســـاس کننـــد در یک 
فضـــای رقابتی شـــرکت دارنـــد و در آن 

رقابـــت قـــرار اســـت بهترین هـــا چه از 
ســـوی مردم و چه ازسوی داوران معرفی 
شـــوند، قطعـــاً در ارتقـــا و ســـطح کیفی 

آثارشـــان اثرگذارخواهـــد بود.
طی چند دوره ای که از برگزاری 

جایزه باربد می گذرد، آیا این 
جایزه توانسته بر کیفی بودن کار 

هنرمندان اثر گذار باشد؟
جایزه باربد ســـه دوره برگزار شد، یعنی 
از جشـــنواره ســـی و یک تا سی وسوم و 
بعـــد از آن دو دوره، متوقـــف مانـــد و ما 
از ســـال 99 یعنـــی از جشـــنواره ســـی و 
ششـــم، به طور مجدد این جایزه را احیا 
کردیـــم بـــا این هـــدف کـــه جایزه های 
معتبر موســـیقی در داخل کشور حتماً 
برگـــزار شـــود تـــا هنرمنـــدان نتیجـــه 
بهترین هـــا  و  ببیننـــد  را  کارهایشـــان 
توســـط خودشـــان انتخـــاب و معرفـــی 

اجرای آواز سپهر در سی و هفتمین جشنواره موسیقی فجر

عکس: سایت جشنواره 

سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر به دبیری 
بهـــزاد عبدی، از فردا جمعه 28 بهمن ماه تا ســـوم 
اســـفند ماه،در 7ســـالن تهران برگزار می شود که 
عـــلاوه  برمیزبانی پایتخـــت، به طـــور همزمان در 
۱۴ اســـتان دیگر کشـــور و در مجمـــوع ۱۶۶ اجرای 
صحنه ای در پهنه ایـــران روی صحنه خواهد رفت. 
این دوره از جشـــنواره، شـــامل بخش اســـتان ها، 
پژوهـــش، رقابتـــی، جایـــزه باربـــد، غیـــر رقابتـــی 
)ارکســـترال، کلاســـیک، پاپ، ردیف دســـتگاهی، 
نواحـــی، هنرســـتان های موســـیقی(، جشـــنواره 
جشنواره ها، جایزه ترانه، جایزه موسیقی و رسانه، 

بخش ســـرود و بخش بیـــن الملـــل خواهد بود.

14 استان میزبان جشنواره موسیقی فجر
در بخـــش اســـتان ها نیز اســـتان گلســـتان با ۳۴ 
اجرا، اســـتان آذربایجان شـــرقی با 2۰ اجرا، استان 
کرمانشـــاه با ۱8 اجرا، اســـتان خراســـان شـــمالی 
بـــا ۱۴ اجرا، اســـتان زنجـــان بـــا ۱2 اجرا، اســـتان 
هرمـــزگان بـــا ۱2 اجرا، جنـــوب کرمان بـــا ۱۱ اجرا، 
اســـتان کهگیلویه و بویراحمد با ۱۱ اجرا، اســـتان 
مازنـــدران بـــا 8 اجرا، اســـتان همدان بـــا ۶ اجرا، 
اســـتان بوشـــهر با ۶ اجرا، اســـتان البرز با ۵ اجرا، 
اســـتان لرســـتان بـــا ۵ اجرا، اســـتان گیـــلان با ۴ 
اجرا میزبان مخاطبان ســـی و هشتمین جشنواره 

موســـیقی فجر هستند.

سالن های شهر میزبان چه کنسرت هایی 
هستند؟

تالاروحدت بخش موسیقی بین الملل وارکسترال 
بـــا 9 اجـــرا، تالاررودکـــی دربخش موســـیقی ردیف 
دســـتگاهی ومســـابقه موســـیقی ایران با 2۳ اجرا، 
فرهنگســـرای نیـــاوران دربخـــش موســـیقی بانوان 
و بخـــش بیـــن الملل بـــا ۱۱ اجرا ودر فرهنگســـرای 
ارســـباران دربخـــش ســـرود و موســـیقی نواحی با 
۱9 اجـــرا میزبـــان این دوره از جشـــنواره هســـتند. 
همچنیـــن در مجموعه کوشـــک هنـــر ۱۳ برنامه در 
قالـــب موســـیقی نواحی برگزار می شـــود. ســـالن 
میـــلاد نمایشـــگاه بیـــن المللـــی نیـــز اختصـــاص 
بـــه موســـیقی پـــاپ دارد که بـــا ۱2 برنامـــه و حضور 
خوانندگانی چون آرون افشار،ســـینا شـــعبانخانی، 
مســـعود صادقلو،مصطفی راغب،ناصرزینلی،میثم 
ابراهیمی، معین زندی،گرشـــا رضایی، بهنام بانی، 
علی یاسینی،مجید رضوی و رضا بهرام از مخاطبان 
 میزبانـــی خواهند کرد. مـــوزه هنرهـــای دینی امام 
علی )ع( نیز میزبان بخش جشـــنواره جشـــنواره ها 

خواهد بود.

صدای پژوهش در رادیو گفت و گو
بخـــش پژوهش این دوره از جشـــنواره موســـیقی 
فجـــر هـــم به مـــدت پنـــج روز بـــه میزبانـــی رادیو 
گفت وگـــو و بـــه صـــورت زنـــده برگـــزار می شـــود 
و هنرمنـــدان موســـیقی و کارشناســـان دربـــاره 
موضوعات حوزه موســـیقی به بحـــث و تبادل نظر 
خواهنـــد پرداخـــت. »جایـــزه باربد« نیـــز با هدف 
معرفـــی و تقدیر از آثـــار برگزیده اهالی موســـیقی 
ایران، اعتـــلای هنر موســـیقی و ارتقای ســـلیقه و 
فرهنگ شـــنیداری مخاطبان، صیانـــت از هویت 
ملـــی مبتنی بـــر آموزه های آیینـــی و ایرانی، تقویت 
و حمایـــت از هنـــر خلاق به ویژه ایـــده و اجراهای 

صدا وموســـیقی نســـل جـــوان برگزار می شـــود. 

از پرتغال تا صربستان
موســـیقی  محوریـــت  بـــا  الملـــل  بیـــن  بخـــش 
وباهـــدف تعامـــل و تبـــادل فرهنگـــی و هنـــری و 
باحضـــور گروه های خارجـــی میزبان کشـــورهای 
پرتغال، روســـیه، مجارســـتان، هند، افغانســـتان، 
تاجیکســـتان، ارمنســـتان و صربســـتان اســـت. 
»جشـــنواره جشـــنواره ها« هـــم بخـــش جدیـــد 
جشـــنواره موســـیقی فجر در دوره ســـی و هشتم 
اســـت که بـــرای نخســـتین بـــار به عنـــوان بخش 
نمایشـــگاهی این دوره از جشـــنواره حضـــور دارد، 
در ایـــن بخـــش پوســـتر و جـــدول ادوار مختلف 
جشـــنواره موســـیقی فجر به همراه فیلم اجراهای 
صحنـــه ای برگزیـــده در دوره هـــای گذشـــته برای 

مخاطبـــان بـــه نمایش گذاشـــته می شـــود.

اجرای 10 گروه سرود در یک سالن مجزا

در بخـــش ســـرود ۱۰ گروه بـــرای نخســـتین بار در 
یک ســـالن مجزا طی ایـــام جشـــنواره روی صحنه 
خواهنـــد رفـــت و براســـاس برنامه ریـــزی هـــای 
صورت گرفتـــه، تقدیر از فعالان ســـرود و انتخاب 
بهترین گروه ســـرود براساس آرای مردمی از دیگر 
برنامه هـــای این بخش اســـت. »جایزه موســـیقی 
و رســـانه« هـــم در دو محـــور و با هـــدف تجلیل از 
نقـــش اهالی رســـانه در زمینـــه نقـــد و هم افزایی 
حـــوزه موســـیقی، افزایـــش نقـــش رســـانه ها در 
توجه عمومی به موســـیقی و کلام، فرهنگ ســـازی 
بـــا موســـیقی، افزایش ســـواد هنـــر موســـیقی در 
بیـــن عموم جامعـــه، توجه به گونه هـــای مختلف 
موســـیقی، بـــه ویـــژه موســـیقی نواحـــی و خـــرده 
فرهنگ هـــا و تبییـــن موســـیقی به عنـــوان کالای 

فرهنگـــی برگزار می شـــود.

 برشی از جشنواره
سی و هشتم موسیقی فجر

نُتِ سی و هشتم 

 محمد الهیاری مدیرکل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت و گو با »ایران« 
از روند برگزاری سی و هشتمین جشنواره ملی موسیقی فجر می گوید

ریل گذاری برای رقابتی شدن تمامی بخش های جشنواره 

اگر حوزه 
موسیقی و 

جشنواره 
از برخی 

تلاطم های 
اجتماعی 
و سیاسی 

فاصله 
بگیرد و 

برای به قوام 
رسیدن خود 
تلاش کند و 

حفظ شود 
می تواند 

هرسال 
ارتقا یابد و 

به موقعیت 
متعالی تری 

برسد

اجرای قوالی نجم الدین از افغانستان در سی و هفتمین جشنواره موسیقی فجر

عکس: سایت جشنواره 

اجرای سلمان سلیمانی و یعقوب تنها در جشنواره سی و هفتم موسیقی فجر

عکس: سایت جشنواره 

با توجه به ناآرامی های چند ماه 
اخیر جامعه و کناره گیری برخی 

از هنرمندان موسیقی از برگزاری 
کنسرت، شرایط حضور و دعوت از 
هنرمندان در این دوره از جشنواره 

به چه صورت خواهد بود؟
جلسه شورای سیاســـتگذاری جشنواره 
ســـی و هشـــتم موســـیقی فجـــر تیرماه 
ســـال جاری تشکیل شـــد و در ادامه این 
جلسات، فراخوان های جشنواره، طبق 
جـــدول زمانبنـــدی، مهرمـــاه، یعنی بعد 
از ایـــام محـــرم و صفر منتشـــر شـــد. اما 
روال انتخـــاب گروه هـــای در جـــدول به 
ایـــن صورت اســـت که، طبـــق آیین نامه 
جشـــنواره موســـیقی فجـــر، تعـــدادی از 
گروه هـــا از طریـــق فراخـــوان اعـــلام 
آمادگی کرده و تعـــدادی دیگر به دعوت 
شورای سیاســـتگذاری و هیأت انتخاب 
جشـــنواره در جـــدول جشـــنواره قـــرار 
می گیرنـــد. لذا امســـال و در جشـــنواره 
ســـی وهشـــتم، شـــاهد حضور و اجرای 
گروه هـــای مختلـــف موســـیقی هـــم از 
طریق فراخـــوان و هم به دعوت ســـتاد 
جشـــنواره خواهیـــم بـــود کـــه همزمان 
در چنـــد اســـتان ایـــن اجرا هـــا برگـــزار 

می شـــود.
موضوع قابل توجه جشنواره 

سی و هشتم موسیقی فجر، انتخاب 
آقای بهزاد عبدی به عنوان دبیراست 

که نشان ازنگاه جوان گرایی و 
ایده های نو به جشنواره است.

با توجه به بهره مندی از تجربیات 
پیشکسوتان این حوزه. ارزیابی شما 

در این باره چیست؟
نـــگاه مـــا ابتـــدا تغییرمســـیر ازحضـــور 
دبیرانی اســـت که پیشکسوت ترهستند 
و سایه شـــان بر سرموســـیقی ارزشـــمند 
بوده و تجربیاتشـــان بسیار گرانبهاست 
و دراین ســـال ها برای جشنواره زحمات 
فراوانی کشـــیده اند. بنابرایـــن طی این 
مســـیر، هـــدف و تصمیـــم مـــا انتخاب 
فـــردی از نســـل میانـــی موســـیقی بود، 
تا بـــا بدنـــه و جامعـــه موســـیقی ارتباط 
بیشتری داشته باشـــد و این مسئولیت 
را بپذیـــرد. آقـــای بهزاد عبدی بـــه اعتبار 
آثاری کـــه در حوزه ســـینما و موســـیقی 
آهنگســـازی ارائـــه کرده انـــد، هنرمنـــد 
شـــناخته شـــده ای هســـتند و ارتبـــاط 
خوبـــی با جوانان دارنـــد بنابراین تیرماه 
امسال از ایشـــان دعوت به عمل آوردیم 
و مسئولیت دبیری این دوره از جشنواره 
را پذیرفتنـــد تـــا با حضورشـــان شـــاهد 
شـــرکت کنندگانی از گروه های جوان تر 
جشـــنواره  در  اســـتعدادها  رویـــش  و 
موســـیقی فجـــر باشـــیم؛ هنرمندانـــی 
کـــه ممکـــن اســـت در اســـتان ها کمتر 
مجال دیده شـــدن داشـــته باشند و این 
اتفاق مهم کمکی اســـت تـــا هنرمندان 
جـــوان بـــه جشـــنواره موســـیقی فجـــر 
بیاینـــد و اجـــرا کننـــد.  برایـــن اســـاس 
بـــا توجه بـــه فضای رســـانه ای گســـترده 
جشـــنواره موســـیقی فجـــر، می توانیـــم 
شـــاهد حضـــور هنرمنـــدان جوان تـــر یا 
کمترشناخته شده برای اهالی موسیقی 

و مردم باشـــیم.
جایزه ترانه از بخش های رقابتی این 

جشنواره است که چند دوره از برگزار 
شدن آن می گذرد، این جایزه چقدر 

توانسته در کیفی بودن تولیدات 
موسیقی تأثیر گذار باشد؟

هدف از راه اندازی این جایزه درجشنواره 
موســـیقی فجـــر، کـــه دو - ســـه ســـالی از 
برپایـــی آن می گذرد، پیوند شـــعر و متن 
با موســـیقی است. درســـال های گذشته 
یا دســـت کـــم در دو دهه اخیـــر، همواره 
ایـــن پرســـش و نقـــد مطـــرح بـــوده که 
چرا متـــن یا ترانـــه درموســـیقی اهمیت 
و ماهیـــت خـــود را ازدســـت داده و یـــا 
کم محتوا شـــده! به گونه ای که ازشـــعر و 
ترانه به ســـمت کلام هـــای عوامانه گویی 
یـــا عامیانه گرا ســـوق پیـــدا کرده ایم! به 
همین ســـبب بـــر ایـــن تصمیـــم بودیم 
فضایی رقابتی و یا یـــک فضای به گزینی 
ایجـــاد گـــردد تا با ایـــن اتفـــاق ترانه های 
خوب به اهالی موســـیقی معرفی شـــوند 
و در ادامه این مســـیر، ســـایر ترانه سراها 
وخواننده ها بـــرای بهرمندی از ترانه های 
خوب و بهتر، تشـــویق شـــوند. البته این 
جایزه کم ســـن و ســـال اســـت وجا دارد 
بیـــش از ایـــن در رســـانه و جشـــنواره به 
آن توجه شـــود. مـــن به شـــخصه، مایل 
هســـتم جایزه ترانه به قوام خوبی برسد 
تا هویتی مستقل از جشـــنواره موسیقی 
فجر داشـــته باشـــد. یعنی موضوع ترانه 
آنقدر مـــورد توجه و اهمیت قرار بگیرد تا 
در استان ها شـــاهد راه اندازی خانه های 
ترانـــه با حضـــور ترانـــه  ســـراهای جوان 
باشـــیم و این جایزه بتواند جنبشـــی به 
ایـــن معنـــا بـــه وجـــود آورد نه آنکـــه تنها 
به یـــک جایـــزه و تقدیـــری از دوســـتان 
بسنده شـــود بلکه این جایزه باید بتواند 
جریان ســـازی کند و برای رسیدن به این 
هدف تداوم و اســـتمرار آن بســـیار مهم 
اســـت. امـــا نحـــوه رقابتی بـــودن جایزه 
ترانـــه به این صورت اســـت کـــه آثاری که 
در طول ســـال اجرا شـــده، مورد ارزیابی 
قرارمـــی گیرند. بطور مثـــال دراین دوره، 
ترانه هایـــی کـــه از مهرمـــاه ۱۴۰۰ تـــا ۱۴۰۱ 
توســـط خواننده ها اجرا شده و به گوش 
مـــردم رســـیده اســـت، بـــه آرای داوران 
گذاشـــته شـــده و کارهایی کـــه به لحاظ 
قواعد شـــعری و قواعد زبانی و همینطور 
محتـــوا به تشـــخیص داوران مناســـب تر 
هســـتند، انتخـــاب می شـــوند تـــا مردم 
ببیننـــد و بشـــوند و بدانند کـــه این ترانه 
می توانـــد ترانه الگـــو یا ترانه تراز باشـــد.
به موضوع نگاه مردم اشاره داشتید، 

چرا بخش آرای نگاه مردمی که در 
جشنواره فیلم فجر هم قرار دارد 
در جشنواره موسیقی گنجانده 

نمی شود؟
با این ایده موافق هســـتم و فکر می کنم 
زمان آن رسیده اســـت که به این سمت 
وســـو، ســـوق پیدا کنیم. بـــه این صورت 
کـــه مـــردم از طریـــق یـــک ســـامانه در 
طول ســـال، ترانه و حتـــی خواننده های 
منتخـــب خـــود را معرفی کننـــد. من به 
شخصه بســـیار مایلم تمامی بخش های 

زبان های گوناگون در اختیار کشورهای 
مختلف قرار بگیرد تا آثارشـــان را ارسال 
کننـــد و بعـــد داوری شـــود و بهترین ها 

شوند. معرفی 
استقبال از بخش بین الملل به چه 

صورت بود؟
امســـال گروه های خوبی در جشـــنواره 
حاضـــر هســـتند و بـــا رایزنی هایـــی که 
طی دوماه گذشـــته انجـــام گرفته هم از 
حوزه کشـــورهای اروپایـــی و هم از حوزه 
کشورهای همســـایه و منطقه و شبه قاره 
گروه هایی خوبـــی در بخش بین الملل 

اجرا دارند.
بخش ویژه ای هم تدارک دیده شده 

است؟
جشـــنواره ســـی و هشـــتم موســـیقی 
فجـــر همزمان بـــا ایام مبعـــث حضرت 
رســـول اکـــرم)ص( اســـت و بـــه همین 
مناســـبت دو یا ســـه اجـــرا در ارتباط با 
این روزعزیزخواهیم داشـــت که توسط 
گروه هـــای موســـیقی نواحـــی ایـــران و 
یـــک گـــروه در بخـــش بین الملـــل این 
کارها را اجـــرا می کننـــد. همچنین قرار 
اســـت ارکســـتری با عنوان پیامبر)ص( 
به مناســـبت مبعث برای اولیـــن بار به 
روی صحنه برود و اجرای این ارکســـتر، 
نوبرانه جشـــنواره موسیقی فجر خواهد 

. د بو
نکته ای که اغلب در گفت و گوهایتان 
به آن اشاره داشتید، نگاه سیستمی 
به جشنواره موسیقی فجر است نه 

سلیقه ای؛ براین اساس طی چند 
دوره ای که مدیریت دفتر موسیقی 
را برعهده داشته اید، چه میزان این 

هدف مورد نظر شما بوده و آن را 
دنبال کرده اید؟

ســـال 98 جشـــنواره موســـیقی فجـــر 
فاقـــد فضـــای رقابتـــی بـــود و تنها به 
تعـــدادی اجرا خلاصه شـــد. از ســـال 
99 فضـــای رقابتی افزایـــش پیدا کرد 
و در ۱۶ شـــاخه ایـــن رقابـــت دیـــده 
شـــد و امســـال بخش هـــای دیگـــری 
هـــم مشـــمول ایـــن جایزه شـــده اند 
و فکرمی کنـــم ایـــن فضـــای رقابتـــی 
تمامـــی بخش هـــای جشـــنواره  بـــه 
موســـیقی فجـــر تســـری پیـــدا کند و 
بین الملـــل  ایـــن جایـــزه درعرصـــه 
شناخته شـــده تر شـــود و جشـــنواره 
پل ارتباطـــی خوبی بیـــن هنرمندان 
داخلی و خارج از کشـــور برقرار کند. 
از سوی دیگر گســـترش یافتن فضای 
جشـــنواره برای اســـتعدادهای جوان 
کـــه در انتظار دیده شـــدن و شـــکوفا 
شـــدن هســـتند اتفاق خوبی اســـت 
که طـــی این مـــدت ایـــن اهـــداف را 
دنبـــال کردیم و تـــلاش داشـــتیم در 
این ســـه -چهار ســـال انجام بدهیم. 
من براین بـــاورم اگر حوزه موســـیقی 
برخـــی تلاطم هـــای  از  و جشـــنواره 
اجتماعـــی و سیاســـی فاصلـــه بگیرد 
و برای بـــه قوام رســـیدن خود تلاش 
کند و حفظ شـــود می تواند هرســـال 
ارتقـــا یابد و به موقعیـــت متعالی تری 

. سد بر

 

کمتر از 2۴ ســـاعت آینده، ســـی و هشـــتمین 
جشـــنواره موســـیقی فجر بـــا اجرای ارکســـتر 
ملـــی ایـــران، در تالار وحـــدت آغاز می شـــود؛ 
جشـــنواره ای کـــه طـــی ســـی و هفـــت دوره 
برگـــزاری، فـــراز و نشـــیب های بســـیاری بـــه 
خـــود دیـــد و آرام آرام بـــه بالندگـــی رســـید؛ از 
تغییـــر و تحـــول در دفترموســـیقی تـــا حضـــور 

دبیران باتجربه که ازموســـیقیدانان نام آشنای 
کشـــورمان بـــوده وهســـتند. همچنیـــن ایـــن 
جشـــنواره طـــی دوره هـــای گذشـــته میزبـــان 
بزرگانـــی از موســـیقی ایـــران زمین بـــود که در 
ادوارمختلـــف حضـــور و اجرا داشـــتند وامروز 
برخی ازآنان دیگر در بین ما نیســـتند و برخی 
دیگـــر به دلایـــل مختلـــف کناره گیـــری کردند 
واکنون جای همه این اســـتادان در بزرگترین 
جشـــنواره موســـیقی ایـــران، خالـــی اســـت.  
در ایـــن دوره از جشـــنواره محمـــد الهیـــاری 

مدیـــرکل دفتـــر موســـیقی وزارت فرهنـــگ و 
ارشـــاد اســـلامی بـــرای چهارمین بار ریاســـت 
ایـــن جشـــنواره را برعهده دارد. تـــلاش او این 
بوده ایده های تازه ای به جشـــنواره وارد شـــود 
تا علاوه بر کشـــف اســـتعدادها، فرصتی باشد 
برای حضورهنرمندانی کـــه کمترامکان حضور 
روی صحنـــه موســـیقی را داشـــته اند. مدیرکل 
دفتر موســـیقی در گفت و گو با »ایـــران« درباره 
اتفاقات این دوره از جشـــنواره سخن گفته که 

در ادامـــه می خوانیـــد؛

ندا سیجانی
روزنامه نگار

یکی از موارد آیین نامه جشنواره موسیقی فجر، توسعه روابط بین المللی 
از طریق گفتمان فرهنگی-هنری است یعنی درگاهی برای دیپلماسی 

فرهنگی؛ با این تفاسیر آیا این جشنواره توانسته است طی این سال ها و 
دوره های مختلف درعرصه بین الملل چشم اندازی داشته باشد؟

اگر بخواهیم واقع گرا باشیم خیر. با توجه به اینکه سی و هشت دوره از برگزاری 
جشنواره موسیقی فجر می گذرد، قطعاً نام این جشنواره به گوش هنرمندان 

خارج از کشور رسیده است. درسه سال گذشته گروه های خوبی دربخش 
بین الملل حضور و اجرا داشته اند و بی تردید این هنرمندان مُبلغ های جشنواره 

موسیقی فجر در منطقه یا کشورخود هستند و این موضوع، کمکی است در 
بهبود فضای دیپلماسی فرهنگی و هنری که اشاره کردید. طبیعی است به 

هر میزان، همدلی و وفاق در حوزه موسیقی افزایش پیدا کند دیگران هم از 
بیرون به ما نگاه بهتری خواهند داشت. به عقیده من، جشنواره موسیقی 
فجر این قابلیت را دارد که به لحاظ منطقه ای و بین المللی در نقطه بسیار 

بهتری بایستد. اما این جشنواره بین اینکه یک جشنواره دورهمی باشد یا یک 
فضای رقابتی در نوسان است و همین امر موجب شده، قوامی که لازم است 

بین جشنواره های موسیقی در منطقه و در فضای بین الملل ایجاد شود، وجود 
نداشته باشد. براین اساس در دفتر موسیقی، افقی تعریف کردیم که بتوانیم تا 
دوره چهلم، این جشنواره به یک بلوغ و نقطه قابل اتکایی برسد تا هم درسطح 

منطقه و هم در سطح بین الملل به جایگاه خوبی دست یابد.

ـــرش بـ

شوند. امســـال برای دوره سی و هشتم 
مبلـــغ جایزه باربـــد افزایـــش دوبرابری 
پیـــدا کـــرده و همان طـــور کـــه اشـــاره 
کـــردم در بخـــش گروه نـــوازی و البتـــه 
جایـــزه کتـــاب و پژوهـــش هـــم جایزه 
باربد تســـری پیدا کرده اســـت و امسال 
کتاب هـــای موســـیقی هـــم مشـــمول 
جایـــزه شـــده اند و فکر می کنـــم حوزه 
تک آهنگ هـــا هـــم می توانـــد در جایزه 
باربـــد گنجانده شـــود و البتـــه دربخش 
موســـیقی پـــاپ هـــم همچنیـــن. نکته 
دیگـــر درباره ایـــن جایزه این اســـت که 
نیاز به زمان داریم تـــا جایزه باربد ۱۵-۱۰ 
ســـال به صورت مســـتمر و خوب بدون 
در حقیقـــت داوری ســـوء، برگزارشـــود 
و هنرمنـــدان بـــه آن اعتمـــاد کننـــد تا 
برســـد به جایگاهی که جایـــزه ای مانند 
غ فیلـــم فجـــر بـــه آن رســـیده  ســـیمر
اســـت. آن زمان این جایـــزه در اقتصاد 
موســـیقی هـــم تأثیرگـــذار خواهد بود، 
یعنـــی اگرهنرمنـــدی بداند بـــا دریافت 
جایـــزه باربـــد، هزینه تولید یـــک آلبوم 
در اختیـــارش قرارمی گیرد و ســـال بعد 
تعـــدادی اجرا در ســـالن رایگان خواهد 
داشـــت، قطعـــاً بـــا انگیـــزه بیشـــتری 
شـــرکت خواهـــد کـــرد. جالب اســـت 
بدانید امســـال دو نفـــر از برگزیده های 
جایـــزه باربد ســـال گذشـــته، به صورت 
افتخـــاری در جـــدول جشـــنواره قـــرار 
گرفتـــه و اجـــرا دارنـــد، امـــا موفقیـــت 
ایـــن جایـــزه ملـــزم بـــه این اســـت که 
حوزه رســـانه و مســـئولان دولتی و البته 
هنرمنـــدان کمـــک کنند تا ایـــن جایزه 
بتوانـــد به عنـــوان یک جایـــزه معتبر در 

حـــوزه موســـیقی به ثبات برســـد.
ره  ا جشـــنو ر  د ینکـــه  ا یگـــر  د نکتـــه 
سی وهشـــتم، شـــاخه های جایزه باربد 
از ۱۶ شـــاخه به 2۱ شـــاخه افزایش پیدا 
کرده است به هر حال اســـتمرار و نو به 
نو شـــدن، دو شرط مهم برای هر بخش 
داخلی جشنواره است و مهم این است 
که با آمـــد و شـــد افراد، سیاســـت های 
کلـــی دچار تغییر نشـــود و مســـیرهایی 
که ریل گـــذاری شـــده اند، همچنان به 

راه شـــان ادامه بدهند.
اگر بخواهیم این جایزه به صورت 

بین المللی مطرح شود نیاز هست 
که داورانی از خارج از کشور در 

هیأت داوران حضور داشته باشند و 
قضاوت کنند!

امســـال در هیـــأت داوران جشـــنواره 
موســـیقی فجر برای نخســـتین بـــار دو 
داور از کشـــور های صاحب نام موسیقی 
در کنـــار داوران ایرانـــی عضو هســـتند و 
در فراینـــد انتخـــاب بهترین هـــا حضور 
دارنـــد و اتفاق بســـیار خوبی بـــرای این 
دوره از جشـــنواره موســـیقی فجر است. 
ضمنـــاً ما بر این نظر هســـتیم که جایزه 
باربـــد را بـــه حوزه هـــای بین الملل هم 
تســـری بدهیم؛ درواقـــع در ریل گذاری 
جشـــنواره موسیقی فجر و افقی که برای 
آن تدوین کرده ایم، توســـعه جایزه باربد 
بـــه بخـــش بین المللی هم دیده شـــده 
اســـت. به این صـــورت که فراخـــوان به 

شاخه های 
جایزه باربد از 

۱۶ شاخه به 2۱ 
شاخه افزایش 

پیدا کرده است 
به هر حال 

استمرار و نو 
به نو شدن، 

دو شرط 
مهم برای هر 

بخش داخلی 
جشنواره است
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